
ZÁPIS 
 

z 5. jednání Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci Zastupitelstva 
Královéhradeckého kraje, 

konaného dne 24. 6. 2021 od 14:00 hod.  
v budově Regiocentra Nový Pivovar, 

v zasedací místnosti Albrechta z Valdštejna P1.906 (krizová)  

 
 

 
 
Přítomni: Ing. Jan Čtvrtečka, Miroslav Vlasák, Milan Brandejs, Aleš Maloch, Mgr. Jana Patková, 

Jakub Rus, Bc. Robert Průcha, Mgr. Alexandra Jiřičková, Mgr. Alena Stillerová, Zdeněk 
Podal, Roman Toušek 

 
Omluven:  Mgr. Jan Grulich, Mgr. et Mgr. Pavlína Springerová Ph.D., MVDr. Ivana Hantschová 
 
Neomluveni: David Smetana  
 
Hosté: Mgr. Martina Berdychová, náměstkyně hejtmana Královéhradeckého kraje;  

Mgr. Kateřina Churtajeva, vedoucí odboru kultury, památkové péče a cestovního 
ruchu, 
Mgr. Pavlína Mazánková, vedoucí oddělení kultury a cestovního ruchu 
Mgr. Lucie Potůčková (stálý host); 
Ing. Jan Špelda, zástupce ředitele Centrály cestovního ruchu; 
Mgr. Petr Poláček (stálý host); 
 

 
Program jednání: 

1. Zahájení 
2. Schválení programu, schválení hostů jednání, volba ověřovatele zápisu 
3. Individuální dotace 
4. Zahraniční spolupráce 
5. Nové nastavení Centrály cestovního ruchu KHK 
6. Různé 
7. Závěr 

 

 
 

 
1. - 2. Zahájení a schválení programu jednání, schválení hostů 

 
Místopředseda Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci, pan Jakub Rus, zahájil jednání 
a požádal přítomné o odsouhlasení programu jednání Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní 
spolupráci, odsouhlasení hostů přítomných jednání výboru:  
 
Mgr. Martina Berdychová, náměstkyně hejtmana Královéhradeckého kraje;  
Mgr. Kateřina Churtajeva, vedoucí odboru kultury, památkové péče a cestovního ruchu; 
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Mgr. Pavlína Mazánková, vedoucí oddělení kultury a cestovního ruchu; 
Ing. Jan Špelda, zástupce ředitele Centrály cestovního ruchu KHK, z.s.; 
 

 
 
schválení programu 
1. hlasování: 
Pro   11 

Proti  0 
Zdržel se 0 
Návrh byl přijat. 
 
schválení hostů 
2. hlasování: 
Pro   11 
Proti  0 
Zdržel se 0 
Návrh byl přijat. 
 
Program 5. jednání Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci byl schválen. Byli 
schváleni hosté jednání výboru. 
 
 

 
Volba ověřovatele zápisu 

 
Ověřovatelem zápisu byl navržen Roman Toušek. 
 
schválení ověřovatele zápisu  
3. hlasování: 
Pro   11 
Proti  0 
Zdržel se 0 
Návrh byl přijat. 
 
Byl schválen ověřovatel zápisu, pan Roman Toušek. 
 
 

 
3. Individuální dotace 

 
Dr. Radka Rubilina, vedoucí Českých center v Kyjevě na Ukrajině online představila projektový 
záměr spolupráce KHK se Zakarpatím. Název projektu je „Prohloubení spolupráce mezi 
Královéhradeckým krajem a Zakarpatím – Zviditelnění českého dědictví v Zakarpatí a Haliči.“ 
 
Cílem projektu je prozkoumat, popsat a zpřístupnit informace o českém architektonickém 
bohatství ve městech Mukačevo, Chust, Čop v Zakarpatí a ve městě Lvov v Haliči. Tento průzkum 
zapomenutých českých skvostů v Zakarpatí již rozvíjí projekt České stopy v Užhorodu, který 
zpracoval 30 objektů v bývalém hlavním městě Podkarpatské Rusi. 
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Jedná se o akci svým významem přesahující území kraje: KHK a Zakarpatskou oblast propojuje 
nejen smlouva o partnerství, ale i osobnost významného českého architekta, Jindřicha Freiwalda. 
Tento rodák z Hronova realizoval významné stavby v řadě měst Královehradeckého kraje. Patřil 
však i k vůdčím architektům Zakarpatské oblasti, zásadně zde zformoval modernistickou výstavbu 
dvacátých let ve městě Užhorod, Mukačevo a Chust. Jeho práce, jakož i ostatních českých 
architektů dosud bohužel není mimo Užhorod zmapována. Projekt ČC Kyjev proto cílí na průzkum 
objektů českého architektonického bohatství v jednotlivých městech dnešního Zakarpatí a 
zpracování získaných informací. Žádáme tedy o podporu rozvoje úspěšného projektu 
realizovaného Českými centry v Užhorodu v první polovině roku 2021 s názvem „České stopy“, 
kdy jsme již zmapovali třicet architektonických objektů z dílen českých architektů v Užhorodu.  
Byl také vytvořen audioprůvodce po těchto budovách a tato trasa byla zanesena do internetových 
aplikací (google maps, mapy.cz, travel adviser apod.). Ve druhé polovině roku 2021 hodláme 
projekt rozšířit do jiných měst v Zakarpatské oblasti, vyhledat jednotlivé architektonické objekty, 
zmapovat, kde se nacházejí, popsat jejich historickou hodnotu a nafotit pro propagační účely.  
České centrum nabízí KHK reklamu na stránkách časopisu Czech In. Časopis je určen především 
studentům českého jazyka, kteří si na základě prezentací jednotlivých českých škol a krajů často 
vybírají vysoké školy pro své navazující studium, což může být zajímavé např. pro Univerzitu 
Hradec Králové nebo i vybrané střední školy zřizované Královehradeckým krajem. 
Královehradecký kraj také bude uváděn jako partner projektu při všech mediálních výstupech na 
Ukrajině i v ČR. 
 
Diskuze: 
 
K. Churtajeva: V jakém jazyce by byla plánovaná publikační činnost? 
 
R. Rubilina: Ukrajinština, čeština a do budoucna i angličtina. 
 
 
 
hlasování o návrhu usnesení: 
 
 
Výbor pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci Zastupitelstva Královéhradeckého kraje 
 
I. b e r e   n a   v ě d o m í   
  Předloženou žádost o dotace na individuální účel (Prohloubení spolupráce mezi 

Královéhradeckým krajem a Zakarpatím – Zviditelnění českého dědictví v Zakarpatí a 
Haliči)  
 

II. 
 
 
 
 
 
 

d o p o r u č u j e 
Zastupitelstvu Královéhradeckého kraje podpořit „Prohloubení spolupráce mezi 
Královéhradeckým krajem a Zakarpatím – Zviditelnění českého dědictví v Zakarpatí a 
Haliči.“ 
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4. hlasování: 
Pro   11     
Proti  0   
Zdržel se 0 
Návrh byl přijat. 
 
USNESENÍ VCR/5/4/2021  
Výbor pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci Zastupitelstva Královéhradeckého kraje 
 
I. b e r e   n a   v ě d o m í   
  Předloženou žádost o dotace na individuální účel (Prohloubení spolupráce mezi 

Královéhradeckým krajem a Zakarpatím – Zviditelnění českého dědictví v Zakarpatí a 
Haliči)  
 

II. 
 
 

d o p o r u č u j e 
Zastupitelstvu Královéhradeckého kraje podpořit „Prohloubení spolupráce mezi 
Královéhradeckým krajem a Zakarpatím – Zviditelnění českého dědictví v Zakarpatí a 
Haliči“ 
 

 
 

 
4. Zahraniční spolupráce Královéhradeckého kraje 

 
Mgr. Kateřina Churtajeva přestavila prezentaci o zahraniční spolupráci Královéhradeckého kraje. 
Zmínila současnou zahraniční spolupráci s partnerskými oblastmi, sféry současné spolupráce 
(cestovní ruch, doprava, kultura, školství, zdravotnictví, zemědělství…) či nové příležitosti 
spolupráce. Více potom hovořila o mezinárodní spolupráci institucí v kultuře, spolupráci 
s Českými centry a kandidatuře Broumova na Evropské hlavní město kultury pro rok 2028. (Dále 
z českých měst kandidují také Liberec, Brno a České Budějovice). Dne 21. 6. 2021 byla kandidatura 
města Broumova schválena Zastupitelstvem KHK.  
Prezentaci přikládáme v příloze.  
Diskuze: 
 
L. Potůčková: Podpoří Broumov i stát?  
 
K. Churtajeva: Ano, stát by město Broumov měl podle našich informací také podpořit.  
 
J.  Čtvrtečka: Má Broumov kapacity, aby naplnil očekávání od Evropského kulturního města? 
 
K. Churtajeva: To záleží na komisi, která města posuzuje. Broumov musí prokázat, že je na to 
připraven. Angažuje se zde v přípravě mnoho institucí včetně nadačního fondu, destinačního 
managementu a dalších institucí.  
 
M. Brandejs: V Broumově probíhá organizace spousty záležitostí, které mají návaznost a vizi do 
budoucna. Například velká revitalizace kláštera Broumov je vyvrcholením dlouhodobé práce a 
aktivit, které Agentura pro rozvoj Broumovska a další instituce pořádají.  
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5. Nové nastavení Centrály cestovního ruchu KHK 

 
Mgr. Martina Berdychová přestavila prezentaci k projednání změny právní formy Centrály 
cestovního ruchu KHK, z.s. Seznámila přítomné se systémem řízení cestovního ruchu v ČR, 
právními formami ostatních krajských DMO (ve 3 krajích zůstává cestovní ruch v kompetenci 
kraje, v ostatních krajích fungují organizace s různou právní subjektivitou). Dále byla zmíněna 
finanční podpora CR v KHK v letošním roce. Centrála CR má 4 komorové organizační uspořádání, 
98,4 % ji financuje kraj. Právní forma zapsaného spolku má složitý mechanismus řízení (4 komory) 
a nepružný, složitý schvalovací systém, Stanovy spolku jsou místy nejasné a chybí nástroje pro 
aktivizaci. Nelze ovlivnit činnost v případě pasivity. Neexistuje možnost přímé kontroly 
organizace v souvislosti s hospodařením a kraj nenese zodpovědnost za realizaci aktivit.  
 
Právní forma příspěvkové organizace má stejné možnosti jako zapsaný spolek (finanční podpora 
partnerů, vedlejší hospodářská činnost, oprávněný žadatel o dotace, právní forma vyhovuje 
MMR, transformace nenaruší proces certifikace CCR). Je zde možnost přímého zapojení aktérů 
CR prostřednictvím poradních orgánů. Kraj má možnost flexibilní doplňkové finanční 
podpory…atd. Dále byly prezentovány fáze přípravy krajské příspěvkové organizace. Schválení 
založení by mělo jít do Rady KHK dne 23.8.2021 a do Zastupitelstva KHK dne 13. 9. 2021.  
 
Diskuze: 
 
 
R. Toušek: Jak funguje tedy cestovní ruch v krajích, kde nemají svou destinační společnost?  
 
M. Berdychová: Fungují v rámci svých odborů a oddělení a do formy krajské DMO nechtějí jít, 
protože v praxi jim vše funguje a nic je ke zřízení krajské DMO nenutí.  
 
M. Brandejs: Ano, je tomu tak například v Libereckém kraji. Tam byly na kraji vždy silné osobnosti, 
které CR razantně řídily. V KHK se toto nedaří a Centrála CR nedopadá dobře. Centrála by měla 
zejména garantovat přímou spolupráci a otevřenou podporu oblastním DMO.  
 
 
 
A.Stillerová: Je nutno také podotknout, že Centrála neměla nejlehčí startovací pozici navíc do 
situace zasáhla epidemie Covid 19 a s tím spojené problémy.  
 
J. Čtvrtečka: Co konkrétně nyní není v pořádku v souvislosti s činností Centrály?  
 
M. Berdychová: Chybí zejména personální řízení. Současný ředitel, Lukáš Voltr odešel na 
mateřskou dovolenou a věci zůstaly nepředány či rozpracovány. Již několik týdnů se zabýváme 
touto situací společně s krajskými i externími právníky, řeší se nejasný výklad Stanov. Do toho 
Centrála musí řešit úkoly a plnit své povinnosti, a to je v současné době situací paralyzováno.  
 
M. Brandejs: Nedošlo zde k jasnému vydefinování rolí a zaúkolování, byl problém v předání 
kompetencí.  
 
M. Berdychová: K 1.10.2020 byl na KHK zrušen úsek cestovního ruchu, přitom na kraji stále 
zůstává mnoho kompetencí v gesci CR. Teprve od 1.6.2021 zase vzniklo jedno nové místo pod 
Odborem Kultury, památkové péče a (nově) cestovního ruchu.  
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J. Špelda: Z pozice člověka, který nyní v Centrále funguje mohu říci, že těch úkolů, ač to možná 
nevypadá, je opravdu velká řada a výstupů také. Od začátku činnosti jsme vydali turistické noviny, 
vznikl motoprůvodce, připravujeme velkou kampaň se společností Seznam.cz na téma památek. 
Probíhá intenzivní spolupráce s CzechTourismem. Natáčení různých tv pořadů (Karavanem po 
Česku, Cyklotoulky, Toulavá kamera, Loskuták…atd) jde přes nás a těch úkolů a činností s tím 
spojených je mnoho.  
 
A.Jiřičková: Má už v současné době příspěvková organizace nějaké obrysy? Za komoru měst jsme 
vstupovali s tím, že budeme fungovat 5 let a nyní by se to mělo zastavit. 
 
M. Berdychová: Předpokládané termíny zazněly v prezentaci (viz příloha). Centrála se rozhodně 
nebude rušit v září, ale bude fungovat do konce roku. Výběrové řízení na ředitele běží, termín pro 
podání žádostí je do 15. července 2021. Poté hned v následujícím týdnu se uskuteční výběrové 
řízení. V současné době se řeší také fungování společnosti Revitalizace Kuks, o.p.s. V plánu je 
spojení v jednu instituci v rámci úspory a zefektivnění činnosti.   
 
K. Churtajeva: v současné době probíhá zpracování analytické části Stragegie rozvoje CR. Řešit se 
ve strategii bude analýza řízení. V rámci krajské DMO a řízení CR jsou 3 oblasti, které se aktuálně 
řeší: personální obsazení, budoucí právní forma DMO a dialog kolem řízení CR. I z naší praxe je 
spolupráce s právní formou příspěvkové organizace pružnější a kontrolovanější.  
 
 
  

 
Závěr 
Jakub Rus, místopředseda výboru, ukončil 5. jednání Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní 
spolupráci Zastupitelstva Královéhradeckého kraje v 16:00 hodin a poděkoval členům výboru za 
účast na jednání a za diskusní příspěvky. Termín dalšího jednání výboru je 9. 9. 2021 ve 14:00 
hodin.  
 
 
                        Jakub Rus  

         místopředseda výboru pro cestovní ruch a 
             mezinárodní spolupráci  

 
Zapsala:  
Mgr. Petra Matějková 
V Hradci Králové dne 24. 6. 2021 
 
 
 
Ověřovatel zápisu: 
Roman Toušek 


